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بورس همچنان بر مدار نزول
ایسنا: روند نزولی بازار سرمایه همچنان ادامه   

دارد و شاخص کل بورس دیروز هم روندی کاهشی 
داشت. شــاخص کل بورس دیروز با دوهزارو 719 
واحد کاهش به رقــم یک میلیون و ۲11 هزار واحد 
رسید و شــاخص کل با معیار هم وزن هم با 997 
واحــد کاهش رقــم ۴۳۵هــزارو 9۶ واحد را ثبت 
کــرد. همچنین در این بــازار 7۶۴ هزار معامله به 
ارزش ۶۶ هزار و 1۳۶ میلیارد ریال انجام شــد. ملی 
صنایع مس ایران و فولاد مبارکه اصفهان نســبت 
به ســایر نمادها بیشــترین تأثیر مثبت و در مقابل 
صنایع پتروشــیمی خلیج فارس، ســرمایه گذاری 
تأمیــن اجتماعــی، ایران خودرو، گــروه مپنا، بانک 
ملت و سرمایه گذاری غدیر نسبت به سایر نمادها 
بیشــترین تأثیر منفی را روی بورس گذاشــتند. در 
آن سوی بازار سرمایه شــاخص کل فرابورس هم 
با ۲9 واحــد کاهش رقم 17هــزارو ۲۲۳ واحد را 
ثبت کرد. معامله گران این بازار ۲۶۵ هزار معامله 
به ارزش ۴۶هــزارو ۴۲1 میلیارد ریال انجام دادند. 
فولاد هرمزگان جنوب و پلیمر آریا ساســول نسبت 
به ســایر نمادها بیشــترین تأثیر مثبت و در مقابل 
ســهامی ذوب آهن اصفهان، ســرمایه گذاری سبا 
تأمین، ســنگ آهن گهر زمین، بانک دی و اعتباری 
ملل نســبت به سایر نمادها بیشترین تأثیر منفی را 

روی فرابورس گذاشتند.

اپال؛ عرضه اولیه امروز بورس
شــرق: بازار بورس امروز میزبــان عرضه اولیه   

ســهام شــرکت فراوری معدنی اپــال کانی پارس 
)نماد اپال( خواهــد بود. امــروز یک میلیارد و ۴۰۰ 
میلیــون ســهم معــادل هفــت درصد از ســهام 
شــرکت »فــراوری معدنــی اپال کانی پــارس« به 
عنوان پانصد وهفتادوپنجمین شــرکت در فهرست 
شــرکت های پذیرفته شــده در بورس اوراق بهادار 
تهران در بخش »استخراج کانه های فلزی« گروه و 
طبقه »استخراج کانه های فلزی آهنی« در فهرست 
نرخ های بازار دوم و در نماد »اپال« به شــیوه ثبت 
سفارش جهت کشف قیمت عرضه خواهد شد. در 
ایــن عرضه اولیه به هر کــد معاملاتی حداکثر ۴۰۰ 
سهم در دامنه قیمتی 1۲ هزار ریال تا 1۲ هزارو ۵۰۰ 

ریال تعلق می گیرد.

نایب رئیس انجمن قطعه سازان:

احتمال بازگشت رنو و پژو به ایران 
ضعیف است

انجمن ســازندگان قطعات    نایب رئیــس  ایرنا: 
و مجموعه هــای خــودرو بــا اشــاره بــه احتمال 
گشــایش های بین المللــی در فضــای سیاســی و 
رفع تحریم هــا در آینده نزدیک، گفــت: پیش بینی 
می شــود در این فضا خودروسازان جدیدی به بازار 
کشــورمان وارد شــوند، اما احتمال بازگشت رنو و 
پژو ضعیف اســت. »اصغر خسروشــاهی« افزود: 
انتظــار می رود وزارت صنعت، معــدن و تجارت و 
همچنین خودروسازان بزرگ داخلی، برخلاف ادوار 
گذشــته از انعقاد قراردادهای سی.کی.دی کاری و 
مونتــاژکاری کامل پرهیز کنند. وی تأکید کرد: انتظار 
می رود قراردادهای جدید احتمالی با داخلی سازی 
بالای ۵۰ درصد همراه باشــد تا به روزرسانی صنایع 
خودروســازی و قطعه ســازی داخلــی را به دنبال 
داشــته باشد و باید سرمایه گذاران خارجی را به این 
سمت وســو سوق داده و مجاب کنیم. خسروشاهی 
ادامه  داد:  اگــر برنامه ای به جز این طراحی شــود، 
به  طور قطع به زیان قطعه ســازان و خودروسازان 
داخلی خواهد بود. وی بــا بیان اینکه تاکنون هیچ 
مذاکــره ای بــرای ورود خودروســازان خارجی به 
کشورمان انجام نشده، یادآور شد: شرکت پژو که در 
سال های گذشته بازار بزرگی در کشورمان برای خود 
دست و پا کرده بود، با شرکت های آمریکایی در حال 
همکاری اســت و به همین دلیــل احتمال حضور 
مجــدد آن در ایران بســیار ضعیف اســت، اگر هم 
خواستار حضور مجدد باشد با شیوه و قراردادهای 
انجمن ســازندگان  نایب رئیس  گذشــته مخالفیم. 
قطعات و مجموعه های خودرو اضافه  کرد:  شرکت 
فرانســوی رنو نیز کــه پــس از دور دوم تحریم ها 
کشورمان را ترک کرده بود، به تازگی 1۸۰ نفر نیروی 
کار ایرانــی خود را اخراج کرده و به نظر نمی رســد 
که بــه  دنبال ســرمایه گذاری و چالش تــازه ای در 
ایران باشــد. وی گفت: به نظر می رسد شرکت های 
چینی در دوره پس از تحریم ها بیشــتر راغب باشند 
که در بازار کشــورمان حضور یابند و در این مســیر 
باید مراقب بود فقط شرکت های دارای فناوری بالا 
و به روز آن هم با قراردادهای همکاری مشترک و با 
درصد داخلی سازی بالا حضور یابند. شرکت رنو در 
مرداد 1۳9۶ قراردادی با شــرکت ایرانی و سازمان 
گسترش و نوسازی صنایع ایران )ایدرو( برای تولید 
ســالانه 1۵۰ هزار خودرو امضا کرد، اما یک ســال 
پس از آن، این شــرکت خودروســازی فرانسوی با 
بازگشــت تحریم های آمریکا، فعالیتش را در ایران 
متوقف  کرد. بــا خروج یک طرفه آمریــکا از برجام 
و اعمــال تحریم هــای ظالمانه، »دونالــد ترامپ«  
رئیس جمهوری وقت آمریکا به شرکت های خارجی 
در ایران هشدار داد که در صورت ادامه همکاری  با 
شرکت های ایرانی مجازات های اقتصادی در انتظار 
آنهاســت و این سبب شد برخی شرکت ها از جمله 
رنــو ناچار به ترک ایران شــوند. این مســئله دامن 

شرکت خودروسازی پژو سیتروئن را نیز گرفت.
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اختلاف وزارت ارتباطات و مجلس بر سر یک مصوبه

اهداف قطر از توسعه میدان گازيمجلس با اینترنت چه کرد؟

قطــر پترولیوم، اخیرا قراردادی را برای توســعه   
فاز نخســت پروژه ال ان جی »میدان شــمالی« قطر 
در خلیــج فارس امضــا کرد که هــدف آن افزایش 
۴۰درصدی تولید ال ان جی قطر تا سال ۲۰۲۶ است. 
پروژه توسعه نورث فیلد برای نخستین بار در سپتامبر 

سال ۲۰1۸ اعلام شد و به تأخیر افتاد.
در واقع قطر در رتبه سوم تملک ذخایر گازی جهان 
است. مخزن گازی مشترک میدان شمالی از بزرگ ترین 
و مهم ترین مخازن اشــتراکی جهان بین ایران و قطر 
)معادل هشــت درصد کل ذخایر گاز جهان( است؛ 
بنابراین در هفت ســال آتی تولید ال ان جی این کشور 
۶۴ درصد رشــد خواهد داشــت. در این هدف گذاری 
توسعه میدان گنبد شــمالی بخشی از پروژه افزایش 
ظرفیت تولید ال ان جی قطر و حفاری ۸۰ چاه جهت 
توسعه ظرفیت صادرات گاز و احیای عنوان بزرگ ترین 
صادرکننده ال ان جی جهان مد نظر است. دولت قطر 
با ارائه طرحی کلی به عنوان چشــم انداز ملی ۲۰۳۰ 
از صادرات نفت به سمت اقتصاد بر مبنای صادرات 
پتروشیمی، گاز و فراورده های گازی به سرعت در حال 
حرکت اســت. قطر با خروج از سازمان اوپک تمرکز 
اصلــی خــود را در افزایش صــادرات ال ان جی قرار 
داده بود. سیاســت های انرژی قطر عمدتا بر تولید و 
صادرات گاز طبیعی متمرکز است. در سال های اخیر 
قطر از بزرگ تریــن عرضه کننده های ال ان جی در بازار 
جهانی بوده اســت. با این حال کشــور قطر در سال 
۲۰۲۰ میلادی به دلیل کاهش شدید قیمت نفت خام 
و گاز طبیعی کاهش درآمد را تجربه کرد. اما کشــور 
کوچک قطر تلاش می کند با توســعه میدان شمالی 
خود و حضــور در بازارهای جهانی گاز به فکر اتخاذ 
راهبردهایی بــرای حضور بلندمــدت در این عرصه 

باشد.
بر همین اساس راهبردهایی مانند تولید حداکثری 
از میدان گنبد شمالی در درازمدت و ارتقای تأسیسات، 
تأکید بــر ســرمایه گذاری و جذب ســرمایه خارجی، 
افزایــش صــادرات و نهایتا توســعه موجود مد نظر 

است.
در بعد دیگری قطر با تکیه بر انرژی و ســعی در 
دســتیابی به یک جهــش انرژی محور بــرای قدرت 
خــود در مقابل رقبایــی همچون اســترالیا، آمریکا، 
ایران و روســیه اســت. در حالی که ایران در توسعه 
میدان مشترک همواره با مشکلاتی مانند سرعت کند 
توســعه، نیازهای تکنولوژیک و... روبه رو بوده است. 
قطــر عملا با توجــه به چند شــاخص کلیدی مانند 
شرایط برداشت طرف مقابل، پتانسیل مهاجرت سیال 
در میادیــن مختلف و میزان حجــم هر یک از میادین 
مشترک، توسعه میدان مشترک در بخش قطری را 11 
ســال زودتر از بخش ایرانی به بهره برداری رساند. به 
علاوه بیش از ۵۰ درصــد گاز طبیعی ایران، از میدان 
مشــترك پارس جنوبی تولید می شود. لذا تلاش های 
ایران در رقابت با قطر و ســرمایه گذاری در تولید گاز 
در بخش ایرانی موجب شــده اســت تــا قطر برای 
افزایش بســیار بیشــتر از ایران از این میدان مشترك 
برنامه توســعه آتی میدان را مد نظر جدی قرار دهد. 
به علاوه ایران تقریبا معــادل ۴۳ درصد کل اتحادیه 
اروپا گاز مصرف می کند، اما قطر شرایط متفاوتی دارد. 
قطر از ابتدا وارد مســیر مایع سازی گاز شد و مصرف 
داخلی پایینــی دارد. لذا به یک صادرکننده عمده گاز 
طبیعی مایع شده ال ان جی تبدیل شد. در بعد دیگری 
از سال های گذشته کشــور قطر دچار برخی تغییرات 
در عرصه صادرات شــده اما با اتخاذ سیاســت های 
متنــوع و متعدد گازی در پی کســب بازارهای جدید 
فرامنطقه ای اســت. گذشــته از این با مطرح شــدن 
اســتفاده جهانی از انرژی پاک و کم خطر برای محیط 
زیست و تلاش کشورها برای وارد کردن انرژی، توسعه 
گاز مایع مد نظر دوحه اســت. این امر در حالی است 
کــه در دهه گذشــته، تولیــد LNG در ایالات متحده 
آمریکا، استرالیا و ســایر کشورها رشد کرده، در حالی 
که قطر ظرفیت خود را افزایش نداده است. بنابراین 
 LNG اکنون این کشــور با بزرگ ترین پروژه گســترش
جهان )با هزینه کل تقریبا ۲9 میلیارد دلار( می تواند 
تولید خود را از حدود 77 میلیون تن گاز طبیعی مایع 

در سال به 1۲۶ میلیون تن در سال برساند.
این امر می تواند قدرت تولید قطر ) ۵.۲۶ درصد( 
از کل گاز مایــع در جهان را در رقابت با رقیبانی چون 

استرالیا بالاتر ببرد.
MIRUPLUS :منبع

شــرق: صبــح دیروز مجلس شــورای اســلامی 
مصوبه ای داشــت که از لحظه آغاز بحث درباره آن 
تا تصویــب، واکنش های مختلفی را هم در تفســیر 
محتوای مصوبــه و هم در نقد یــا حمایت از نتیجه 
عملــی آن بــه همراه داشــت. حالا در یک ســمت 
پارلمان نشــینان می گویند که ایــن مصوبه به معنای 
افزایش هزینه اینترنت نیســت و در سمت دیگر هم 
مدیران ارشــد وزارت ارتباطات و بعضی کارشناسان 
معتقدند که نتیجه چنیــن مصوبه ای افزایش هزینه 
اینترنت بــرای ایرانیان خواهد بود. امــا این مصوبه 
چیســت و چه تفسیر و انتقادهایی از آن می شود؟ به 
 طور خلاصه مصوبه دیروز مجلــس درباره افزایش 
مالیات اپراتورهای تلفن همراه اســت که با اختلاف 
تفســیر میان دولت و مجلس همراه شــده اســت. 
مجلس می گوید این مصوبــه باعث افزایش کیفیت 
اینترنت و همچنین مانع افزایش قیمت آن می شــود 
اما وزارت ارتباطات می گویــد مجلس برای افزایش 
درآمد صداوسیما این مصوبه را تصویب کرده و باعث 
گران شــدن اینترنت می شود. براســاس این مصوبه، 
حق الامتیاز و حق السهم دولت از کارور )اپراتورهای 
خدمات دهنده مخابراتی( به میزان 1۰ درصد افزایش 
یافته و به حســاب درآمد عمومی ردیف 1۳۰۴۰۴ نزد 
خزانه داری کل واریز می شود. منابع حاصل به میزان 
۳۰ هزار میلیارد ریال با هدف حمایت از تولید محتوا 
و فعالیت های فرهنگــی و نظارت در فضای مجازی 

هزینه می شود.
 آذری جهرمــی: مصوبــه مجلس باعــث افزایش 

چشمگیر  قیمت اینترنت می شود
یکی از اولین واکشــن ها به مصوبــه دیروز را وزیر 
ارتباطات و فناوری اطلاعات داشــت کــه دراین باره 
گفــت: »درصورتی که مجلس مصوبه افزایش ســه 
هــزار میلیارد تومانــی مالیات اپراتورهــا را تصویب 
کند، بســته های اینترنتی اپراتورهــا با افزایش قیمت 
چشــمگیری روبــه رو خواهــد شــد«. »محمدجواد 
آذری جهرمــی« پیــش از تصویــب ایــن مصوبه در 
توییتر خود و در واکنش به مصوبه ای که قرار اســت 
در مجلس تصویب شود نوشــت:  »امروز نمایندگان 
مجلس با مصوبه کمیســیون تلفیق مبنی بر افزایش 
سه هزار میلیارد تومانی مالیات اپراتورها و اختصاص 
آن به برخی دســتگاه ها از جمله صداوســیما برای 
امورات نظارتی، مخالفت کننــد. تصویب این بند در 
تبصــره ۶ بودجه موجب افزایش چشــمگیر قیمت 
بســته های اپراتورها خواهد شد«. این مصوبه درباره 
حق الامتیاز و حق السهم دولت از کارور )اپراتورهای 
خدمات دهنده مخابراتی( به میزان 1۰ درصد افزایش 
یافته و به حســاب درآمد عمومی ردیف 1۳۰۴۰۴ نزد 
خزانه داری کل واریز می شود. منابع حاصل به میزان 
۳۰ هزار میلیارد ریال با هدف حمایت از تولید محتوا 
و فعالیت های فرهنگــی و نظارت در فضای مجازی 
هزیه می شــود. علاوه  بر این مسئولیت صدور مجوز 

و تنظیم مقررات صــوت و تصویر فراگیر و نظارت بر 
آن به طور انحصاری بر عهده سازمان تنظیم مقررات 
صوت و تصویر فراگیر )ســاترا(  صداوسیما است. این 
مصوبه البته در نهایت تصویب شــد و بلافاصله پس 
از تصویب هــم واکنش های مختلفــی را به  همراه 

داشت.
معاون وزیر ارتباطــات: مصوبه مجلس اینترنت را 

گران می کند
یکی دیگــر از منتقدان مصوبه دیروز، معاون وزیر 
ارتباطات است که همین دیروز دراین باره اعلام کرد: 
»مصوبه مجلس، باعث گران شــدن قیمت اینترنت و 
توقف توســعه مناطق محروم خواهد شد«. »حسین 
فلاح جوشــقانی« با انتشــار یادداشــتی در توییتر در 
واکنش به مصوبه مجلس گفــت: »با مصوبه امروز 
مجلس، قیمت اینترنت گران خواهد شــد و توسعه 
اینترنت در مناطق محروم نیز متوقف خواهد شــد«. 
او در این توییت ادامه داد: »درآمد اپراتورها مستقیم 
به تعرفه وابســته اســت و افزایش درآمــد خزانه و 
پرداخت به صداوســیما حتما با رشد قیمت اینترنت 
مواجه خواهد شــد«. مشابه این نگاه را دیگر مدیران 
ارشد وزارت ارتباطات و بعضی کارشناسان این حوزه 
هم داشــتند که به  طور خلاصه می گویند نتیجه این 
مصوبه افزایش هزینه بسته های اینترنت برای مردم 
خواهد بود اما در ســمت دیگــر نمایندگان مجلس 

چنین اعتقادی ندارند.
 اینترنت سال آینده گران نمی شود؟

یکی از منتقدان نگاه مدیران وزارت ارتباطات، یک 
عضو کمیسیون تلفیق مجلس شورای اسلامی است 
که معتقد است قیمت اینترنت در سال 1۴۰۰ افزایش 
پیدا نخواهد کرد. دراین باره »مجتبی رضاخواه«، عضو 
هیئت رئیسه کمیسیون تلفیق لایحه بودجه مجلس، 
به مهر گفت: »مــا مصوب کردیم که درآمد دولت از 
اپراتورهای ارتباطــی 1۰ درصد افزایش پیدا کند و به  
دنبال آن هستیم که این افزایش درآمد، صرف ایجاد 

زیرساخت، توسعه زیرســاخت و توسعه شبکه های 
مرتبط با تلفن همراه باشــد«. او گفت: »در این رابطه 
توییتی از ســوی وزیر ارتباطات منتشر شده است که 
به نظر می رســد مطلب، درســت به ایشان منعکس 
نشــده اســت. من تأکید می کنم که به  طور حتم در 
سال 1۴۰۰ قیمت اینترنت افزایش پیدا نخواهد کرد«. 
رضاخواه در تشریح مصوبه کمیسیون تلفیق مبنی بر 
افزایش 1۰ درصدی درآمد دولت از محل اپراتورهای 
ارتباطی گفت: »با این مصوبه، درآمد دولت افزایش 
می یابــد. به این مفهوم که ایــن افزایش 1۰ درصدی 
درآمد دولت، باعث توســعه زیرساخت های ارتباطی 
می شود. شاهد هستیم که کیفیت دیتا روی تلفن های 
همــراه پایین آمده اســت، با اپراتورهــا که صحبت 
می کنیــم می بینیــم که سیاســت هایی کــه وزارت 
ارتباطات در چند ســال گذشته داشــته، باعث شده 
که ســرمایه گذاری در این حوزه کاهــش پیدا کند. ما 
مطابق این مصوبه درآمد دولت را از درآمد اپراتورها 
افزایــش داده ایــم و از محــل این افزایــش درآمد، 
توسعه زیرساخت و شبکه را لحاظ خواهیم کرد و در 
نهایت این مصوبه باعث می شود که کیفیت خدمات 

افزایش پیدا کند«.
 افزایش قیمت تعرفه اینترنت غیرقانونی است

نمایندگان مجلــس نه تنها معتقدنــد که نتیجه 
مصوبــه دیروز افزایش تعرفــه اینترنت نخواهد بود 
بلکه حتــی افزایش قیمــت را غیرقانونی می دانند. 
رضاخواه که عضو هیئت رئیســه کمیســیون تلفیق 
لایحه بودجه مجلس هم هســت دراین بــاره تأکید 
کرد: »ما در مصوبه موضوع دیگری را نیز به تصویب 
رســاندیم کــه بر مبنــای آن افزایش قیمــت تعرفه 
اینترنت غیرقانونی اســت. این مصوبه تصویب شده 
و اجرای آن قانونی اســت و اگر قرار باشد کمیسیون 
تنظیم مقررات ارتباطات تعرفــه اینترنت را افزایش 
دهــد، این غیرقانونی اســت و مجلس ورود می کند. 
آنها اجازه این کار را ندارند«. رضاخواه درباره مبلغی 

که مطابق این مصوبه در اختیار ســازمان صدا و سیما 
قرار می گیرد، این طــور توضیح داد: »برآورد دولت از 
میزان درآمد اپراتورها برای سال 1۴۰۰ به میزان مبلغ 
ســه هزار میلیارد تومان کم بوده اســت. مفهوم آن 
این اســت که این پول به جای آنکــه در خزانه واریز 
شــود، در اختیار وزارت ارتباطات بوده و ما نمی دانیم 
که برای چه مواردی اســتفاده می شــده اســت«. او 
ادامه داد: »مطابق با مصوبه ســال گذشــته و بدون 
لحاظ کردن 1۰ درصد افزایش در مصوبه امروز، مبلغ 
ســه هزار میلیارد تومان اپراتورها به وزارت ارتباطات 
پرداخت می شــده اما به خزانه واریز نمی شده است. 
ما گفته ایم که ایــن مبلغ باید صرف حمایت از تولید 
محتوا در فضای مجازی شود. پس این مبلغ ارتباطی 
بــا افزایش 1۰ درصدی حق الســهم دولــت ندارد«. 
عضو هیئت رئیســه کمیســیون تلفیق درباره نگرانی 
دولت از گران شــدن تعرفه بســته های اینترنت و نیز 
توقف توســعه اینترنت روســتایی که از ســوی وزیر 
ارتباطات و معاون او عنوان شده است، گفت: »درآمد 
دولت از محل اپراتورها حدود 11 هزار میلیارد تومان 
است و دولت این را در بودجه پیشنهادی هفت  هزار 
میلیــارد تومان برآورد کــرده بود. ما ایــن رقم را به 
1۰ هزار میلیارد تومان افزایش دادیم. حال توســعه 
ارتباطات روســتایی و طــرح USO می توانــد از این 
مابه التفاوت 1۰ تا 11 هزار میلیارد تومان هزینه شود«. 
او با تأکید بر اینکه توسعه ارتباطات روستایی تداخلی 
با مصوبه کمیســیون تلفیق ندارد، ادامه داد: »اینکه 
گفتــه می شــود این مصوبــه، باعث توقف توســعه 
ارتباطات روستایی می شود، مبنای کارشناسی ندارد. 
این مصوبه از کدام قسمت بودجه توسعه ارتباطات 
روســتایی کم می کند و کلا این بودجه کجاســت که 
هم اکنون باعث توقف توسعه شده است«. رضاخواه 
با بیان اینکه بودجه USO ســر جایش است و ما آن 
را کاهش نداده ایم و هنوز مطابق با پیشــنهاد دولت 
اســت و تغییری نکرده است، خاطرنشان کرد: »ما در 
این مصوبه قانونی، درآمد غیرشفاف وزارت ارتباطات 
را شفاف کردیم و نمی دانیم چرا آقایان از شفاف شدن 
درآمد و هزینه کرد آن نگران هستند و چرا با شفافیت 
مخالفــت می کنند«. این مصوبــه مربوط به افزایش 
1۰ درصدی حق الامتیاز و حق الســهم دولت از کارور 
)اپراتورهــای خدمات دهنــده مخابراتی( اســت که 
باید به حســاب درآمد عمومی ردیــف 1۳۰۴۰۴ نزد 
خزانه داری کل واریز شــود. منابــع حاصل به میزان 
۳۰ هزار میلیارد ریال با هدف حمایت از تولید محتوا 
و فعالیت های فرهنگــی و نظارت در فضای مجازی 
هزینه می شــود. حــالا باید منتظر مانــد و دید که در 
عمل کدام مورد رخ خواهــد داد؛ آیا نظر نمایندگان 
اینترنت  یعنــی افزایش نیافتن قیمــت تعرفه هــای 
عملی می شــود یا اینکــه نتیجه مصوبــه منجر به 
افزایش چشمگیر هزینه بســته های اینترنت ایرانیان 

خواهد شد.

شــرق: سال هاســت که لوازم خانگی با برندهای مختلف و از مرزهای 
متفــاوت بــه صورت قاچــاق وارد بــازار ایران می شــود و همیــن قاچاق 
آســیب های فراوانی هم برای مردم و هم برای تولیدکنندگان داخلی لوازم 
خانگی ایجاد کرده  اســت. در این ســال ها بارها از لزوم مقابله با این روند 
و برنامه ریزی برای بهبود شــرایط ســخن به میان آمــده  اما در عمل اتفاق 
چندانی رخ نداده  اســت. به تازگی نشست بررســی مشکلات تولیدکنندگان 
و توزیع کننــدگان صنف لوازم آشــپزخانه و خانگی فلزی با حضور تعدادی 
از اعضای فعــال این صنف و هیئت مدیره در محل خبرگــزاری ایلنا برگزار 
شــد که کارشناســان مختلف از منظرهای متفاوت از این قاچاق و راه  های 
مقابله با آن ســخن گفتند. در این نشست حســن سفیدآبی فراهانی، رئیس 
اتحادیه، با اشــاره به وضعیت این صنف در سال 99 گفت: وضعیت ما در 
سال 99 یکی از بهترین صنف ها بود و خوشبختانه حدود سه سال است که 
واردات ممنوع شده و بسیاری از کالاهایی که تا چند سال پیش وارد می شد 
امروز در داخل تولید می شود و بسیاری از واردکنندگان به تولیدکننده تبدیل 
شده اند. وی با اشــاره به اینکه به نوعی تحریم ها برای ما تبدیل به فرصت 
شده اســت، گفت: حدود دو هزار واحد صنفی در حال فعالیت هستند که 
امروز نیاز داخل را کاملا تأمین می کنند و واردات لوازم خانگی کاملا ممنوع 
است، البته قاچاق همچنان وجود دارد و متأسفانه کالاها به  صورت قاچاق 
از مبادی  ای مانند گناوه وارد می شــوند. البته اجناسی که به  صورت قاچاق 
وارد می شوند، هیچ گارانتی ای ندارند. خوشبختانه ما در صنف خود نه تنها 
در بخش هــای تولیدی و توزیعی تعدیل نیرو نداشــتیم و بــه  خاطر کرونا 
تعدیل نکردیــم، بلکه حتی کمبود نیروی کار نیــز در بخش تولیدکنندگان 
داریم و هرچند افزایش قیمت وجود داشــت اما وضعیت فروش نیز خوب 
بــود اگرچه قیمت ها نیز افزایش پیدا کرده بود. امیر حاجیعلی، نایب رئیس 
اتحادیه نیز با اشاره به وضعیت و مشکلات تولیدکنندگان گفت: عدم توزیع 
و تزریق مواد اولیه به کارخانجات بزرگ تولیدکننده، باعث مشــکلات زیادی 
شــده اســت؛ مفرغ، مس، آلومینیوم، مواد پتروشــیمی و آهنــی جزء مواد 
اولیه ای اســت که در داخل تولید می شــود و نباید مسائلی مانند تحریم و 
افزایــش قیمت دلار بر آن تأثیر بگذارد و نظارت دقیقی نیز بر نحوه توزیع و 
فروش مواد اولیه صورت نمی گیرد. وی ادامه داد: مشــکل دیگر این صنف 
کالای قاچاق اســت. امروز منشأ کالای قاچاق کاملا مشخص است و از بندر 
گناوه وارد می شود و دولت می تواند با همکاری نیروهای امنیتی و انتظامی 
جلــوی قاچاق را بگیرد؛ ســؤال بزرگ این اســت که چرا ایــن کار صورت 
نمی گیرد. مشــکل دیگر بحث مالیات اســت. اداره مالیــات به هیچ عنوان 
توضیحات و دلایل کاسب های جزء را نمی پذیرد و قبول نمی کند که امسال 
به  دلیل کرونا وضعیت فروش افت کرده اســت، زمانــی که لوازم خانگی 
گران می شــود، اولین جایی که با آن برخورد می شود، فروشنده جزء است؛ 
امــا در بقیه محصولات وقتی کالا گران می شــود، هیچ نظارت و برخوردی 
وجــود ندارد. وی ادامــه داد: در بخش تســهیلات بانک ها هیچ کمکی به 
تولیدکننــدگان نمی کنند؛ مثلا من برای راه اندازی یــک کارخانه حدود پنج 
میلیارد تومان هزینه کردم اما بانک ســند ایــن کارخانه را برای اعطای وام 

نمی پذیرد. در بخش بیمه و اســتاندارد نیز با تفسیرهای متفاوت مشکلات 
زیادی ایجاد می کنند، به شــکلی که تولیدکننده از تولید منصرف می شــود. 
وی ادامه داد: مشــکل واسطه و دلال در صنف ما نیز کاملا مشهود است و 
ســودآوربودن دلالی مشکل بزرگی برای اعضای صنف ما ایجاد کرده است 
و سودی که دلال و واسطه گر از کالا می برد، از تولیدکننده و فروشنده بیشتر 
است. مشــکل دیگر چالش نرخ ارز است و چندنرخی بودن ارز به ما لطمه 
زده اســت. در بحث تعرفه گمرکی تولیدکننــده باید به دلار تعرفه گمرکی 
بدهد و به ریال بفروشــد و هم زمان بخش نامه هــای فی البداهه نیز صادر 
می شود. وی با اشاره به کم رنگ بودن بخش خصوصی در تصمیم گیری های 
کلان گفت: برای تصمیم های کلان هیچ مشــورتی با اصناف نمی شــود، از 
ســوی دیگر نظارت میدانی نیز وجود ندارد. بارها به مســئولان گفته ام اگر 
می خواهیــد ببینید وضعیت قاچاق کالا چگونه اســت، یک روز به ســه راه 
امین  حضور و اداره مالیات سر بزنید. تا زمانی که افراد بالادستی بدون اطلاع 
از وضعیت پایین دســتی ها برای آنها قانون بنویسند، آن قانون هیچ سودی 
ندارد. محمدباقــر طاهران پور، نایب رئیس دوم اتحادیــه نیز گفت: یکی از 
مشــکلات ما در این صنف به ویژه در بخش تولیــد به روزنبودن تجهیزات و 
وســایل کارگاهی و ماشین آلات است و بسیاری از این ماشین آلات مربوط به 
دو دهه قبل اســت و امکان به روزرسانی نیز وجود ندارد، زیرا نه تولیدکننده 
ما توان مالی دارد و نه تحریم ها اجازه می دهند که بتوانیم ماشــین آلات را 
بــه روز کنیم. همچنین نیروی تخصصی در صنف ما بســیار کم اســت و ما 
در برخی موارد مجبور شــده ایم نیروهای متخصص خارجی را اســتخدام 
کنیــم. اصغر هادی، تولیدکننده ظروف نچســب آشــپزخانه، گفت: یکی از 
مشــکلات ما که کارگاه تولیدی خود را به شــهرک های صنعتی مانند پرند 
منتقــل کرده ایم، نبود امکانات در این شهرک هاســت؛ بوروکراســی اداری 
نیز مزید بر علت شــده است. متأسفانه این شــهرک های صنعتی امکاناتی 
مانند گاز ندارند و ما از اردیبهشــت ماه تا امــروز دنبال نصب امکانات اولیه 
هســتیم و این شــهرک ها را مانند یک زمین خالی به ما تحویل می دهند و 
هیچ زیرســاختی در این شــهرک ها وجود ندارد. مشکل دیگر ما بحث حق 
بیمه بالای کارکنان و همچنین مالیات بر ارزش افزوده اســت و به نوعی ما 
مســئول گرفتن مطالبات دولت از مصرف کننده شدیم و نوسانات قیمت نیز 
نه تنها به ما ســود نمی رساند، بلکه باعث ضرر شده است. ناصر مظلومی، 
تولیدکننده قاشــق و چنگال که در منطقه اقتصادی ساوه فعالیت می کند، 
گفــت: ما امروز نه تنهــا در بحث نیروی کار به  دنبال تعدیل نیرو نیســتیم، 
بلکه کمبود نیرو نیز داریم؛ البته مشــکلاتی ماننــد صدور دیرهنگام پروانه 
بهره بــرداری و تأخیر در خارج کردن جنس برای فروشــندگان بســیار ما را 
اذیت می کند، درحالی که اگر ما بخواهیم جنســی را وارد کنیم، به ســرعت 
ایــن کار انجام می شــود و اگر بخواهیم کالایی را خارج کنیم، ســه ماه باید 
انتظار بکشیم. محمد شعبانی، تولیدکننده لوازم خانگی آشپزخانه نیز گفت: 
حدود 1۰ ســال است که در این حوزه فعال هستیم و تلاش کردیم در بحث 
انتقال ســرمایه و انتقال تکنولوژی برتر باشیم و هم اکنون ۵۰۰ کارگر در این 
دو کارگاه فعالیت می کنند و انواع سرویس های قاشق و چنگال و قابلمه را 

تولید می کنیم. وی ادامه داد: در بحث فروش برخی محصولات به  صورت 
قاچاق فقــط 1۰ درصد در بازار وجود دارد اما ضربــه ای که به تولیدکننده 
می زند تا ۵۰ درصد است، در حالی که امروز تأسیس یک کارخانه تولید لوازم 
آشــپزخانه حدود صد میلیارد تومان هزینه دارد و در هر کارخانه نیز حدود 
۸۰۰ تا هزار نفر فعالیت می کند؛ اما متأسفانه این تولیدکنندگان نمی توانند با 
قاچاقچیان رقابت کنند و هیچ کســی نیز به تولیدکنندگان در رقابت و مبارزه 
با قاچاقچیان کمک نمی کند و درحالی کــه تمام دفاتر و انبارها و برندهای 
قاچاقچیان مشــخص اســت اما هیچ کســی به ما کمک نمی کند تا با آنها 
مبارزه کنیم و هیچ کسی نیز با آنها مبارزه نمی کند. کاظم زینالی، تولیدکننده 
ســماور نیز گفت: وقتی در شــرایطی هســتیم که تولیدکننده، توزیع کننده، 
فروشنده و کارگر ناراحت هستند، می توانیم بگوییم که وضعیت بازار خوب 
است؟ وضعیت تولید عالی است، تولیدکننده نباید برود با قاچاقچی و دلال 
مبارزه کند بلکه کســانی باید با آنها مبارزه کنند که واســطه را به رسمیت 
شناخته اند. چرا ما باید برویم مواد اولیه را از واسطه با قیمت گران بخریم، 
از ما خواسته می شــود که با حضور در نمایشــگاه ها، ماشین آلات خود را 
بــه روز کنیم؛ حضور در این نمایشــگاه ها فقط برای ما حســرت دارد، زیرا 
نه تنها توان مالی برای واردات تکنولوژی نداریم، بلکه قوانین دست و پاگیر 
نیــز ما را اذیــت می کند. میزان حق بیمــه ای که از کارفرما و کارگر کســر 
می شود حدود ۳۰ درصد است، در حالی که در بسیاری از کشورها این میزان 
هفت درصد اســت و با وجود این سازمان تأمین اجتماعی همیشه طلبکار 
است. احمد حســنی، توزیع کننده لوازم آشــپزخانه نیز گفت: متأسفانه ما 
نمی توانیم با همان ســودی که از فروش به دســت آورده ایم، اجناس تازه 
بخریم. از طرف دیگر ما توقع داشتیم که حداقل در زمانی که کرونا به همه 

مشاغل لطمه زده، دیگر اداره مالیات هزینه ها را 
افزایــش ندهد، افزایش قیمــت و کاهش قدرت 
خرید مردم باعث شده میزان فروش کاهش پیدا 
کنــد، درحالی که کیفیت کالاهای داخلی بســیار 
خوب است. سیدمهدی زعیم، عضو هیئت مدیره 
نیــز گفت: اگر قاچاق امروز وجــود دارد به دلیل 
آن اســت که برای قاچاقچی سودی وجود دارد؛ 
ما اگــر می خواهیم بــا قاچاق مبــارزه کنیم باید 
شــرایطی را فراهــم کنیم که قیمت تمام شــده 
کالای داخلــی کمتــر از قیمــت کالای قاچاق و 
وارداتی باشــد و وقتی بســیاری از مواد اولیه از 
پتروشــیمی تا آلومینیوم از داخل تأمین می شود، 
می توان برنامه ریزی کرد تا قیمت محصول نهایی 
ارزان تــر باشــد. وی ادامه داد: مشــکل دیگر ما 
بحث پساتحریم اســت، اگر فردا قانونی مصوب 
شــود که از تولید حمایت نکند و واردات تسهیل 
شــود تولیدکنندگان فعلی نمی دانند که چگونه 

باید رفتار کنند.

چرا با قاچاق لوازم آشپزخانه و خانگی برخورد نمی شود؟
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